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.Cum se face un spectacol 
1. Care mat dllloaltătue extraartisUce in reaU•area unul spectacol? 
2. Care eraa aoadltw• illalate de 1181? 
3. Ac .... •oU•• - bapledlcat repre•entarea vreuaul spectacol? 

CĂTĂLINA BUZOIANU: 
"Este mare nevoie de oameni care să fie 
la nivelul domnului Ciulei în domeniul 

tehnic" 

1-2. E tot aşa. Adică nu sunt mai ingrozitoare acum 
decât atunci. Condiţiile tehnice. in momentul de faţă. 
sunt foarte dificile şi e nevoie de un director. de un 
manager cu multă forţă de convingere. cu un sistem de 
relatii fantastic pentru a suplini lipsa nu numai de 
profesionalism. ci şi de bază materială a teatrelor. 
După '89 s-au mai făcut achiziţii de reflectoare. tot din 
surse personale: prin relaţii. prin turneele unor teatre 
care au beneficiat de donaţii. Premiul obţinut de 
Theatrum Mundi de la Radio France Internationale a 
constat in dotarea cu materiale electrice. E un procedeu 
lamentabil. Dar. in sfârşit. din milă s-a dat câte ceva. 
ln rest. atât orgile electrice. cât şi dispozitivele tehnice 
ale scenelor sunt antediluviene. Cu excepţia Teatrului 
Naţional. probabil. care e nou. Dar. cum nu am lucrat 
acolo. nu ştiu exact care e situaţia. Pe urmă. ingrozitor 
este faptul că personalul tehnic al teatrelor a devenit 
aproape inexistent. Un tehnician. in teatru. e la fel de 
important ca un actor sau un regizor. Pretutindeni. in 
străinătate. posturile nu sunt de electricieni (sau alt 
compartiment tehnic). ca la noi. ci de light-designer. 
care e un post artistic la fel de important ca şi cel de 
regizor. Aceşti artişti autohtoni care au învăţat să 
iubească teatrul şi să i se dedice au rămas in număr 
foarte mic. Pot cita doi excepţionali maeştri de la 
Teatrul .. Bulandra", sala Grădina Icoanei: Ion Lazăr. la 
lumini. şi Alexandru Şulder. la sonorizare. In rest. sunt 
oameni tineri. unii foarte talentaţi. dar care mai au 
foarte mult de învăţat - şi ei nu pot accepta asta. 
Lucrează. in majoritatea cazurilor. după ureche. fără o 
cultură vizuală serioasă. fără să fi urmat nişte cursuri: 
cele care se numeau inainte .. de reciclare" erau pur şi 
simplu fictive. Ignoranta e la fel de mare şi acum. 
Anul acesta. la Festivalul de Teatru Contemporan de la 
Braşov. regizorul tehnic al Teatrului Mic m-a asigurat 
că există in teatrul de acolo un pian pentru 
Pescăruşul. Dar era un pian scos la reformă. pe care 
trebuia totuşi să se cânte Chopinl (Deci. lucrurile se 
agravează.) Cred că in teatre ar trebui să existe un 
sistem de pregătire pentru aceşti oameni care n-au 
trecut printr-o facultate sau şcoală de arte plastice. 
deoarece cultura lor vizuală şi de spectacol trebuie să 
fie la nivelul talentului lor. Din cauza asta se nasc şi 
fricţiuni: ei vor să facă. au bunăvoinţă şi calităţi. dar. 
de foarte multe ori. sunt blocati de neştiinţă - acesta e 
cuvantul. Iar acest semiprofesionalism ii face să fie nu 
numai ineficienţi. dar şi enervaţi. crispaţi. uneori 

agresiv-complexaţi. Şi e mare păcat. pentru că unii 
sunt. cum spuneam. foarte talentaţi. 

Imi amintesc când. la inceputul carierei mele. am 
făcut primul spectacol la .. Bulandra" - puneam 
Interviu -. a venit la mine un recuziter şi m-a 
intrebat: .. Ce etichetă doriţi pentru sticla de ţuică, 
«Şliboviţă» sau «Secărică»?" .. Nu ştiu", i-am răspuns.· 
.. mi-e indiferent". El s-a intors şi mi-a spus: .. Domnul 
Ci ulei ar fi ştiut". Este foarte mare nevoie de oameni 
care să fie la nivelul domnului Ciulei in domeniul 
tehnic. Cred că un sistem de cursuri de arte plastice. 
de arta spectacolului. poate chiar la Academia de 
Teatru. ar fi necesar. Sigur că sunt unii care au avut 
şansa unor turnee. au mai văzut câte ceva. au repere, 
ştiu. vag. la ce să se raporteze. dar trebuie un sistem 
educaţional temeinic. 

De asemenea. cred că direcţia administrativă a unor 
teatre e la fel de importantă. uneori chiar mai impor
tantă decât cea artistică. Programul unei direcţii 
artistice este inevitabil legat de capacitatea admi
nistrativă a directorului. Din ceea ce văd prin teatre. 
mi se pare că unii directori adjuncţi sunt prinşi in tot 
felul de relaţii de afaceri. deci ar putea aduce bani şi 
dezvolta o oarecare activitate managerială. Dar. de cele 
mai multe ori. sunt de asemenea nepregătiţi din 
punctul de vedere al spectacolului contemporan la nivel 
international: vorbim despre marile teatre. desigur: 
altfel. şi in Occident se fac şi spectacole proaste. unele 
mult mai proaste decât la noi. 

Cred că orice artist autentic care se afirmă in 
momentul de faţă pe scenă - şi avem foarte mulţi 
tineri extraordinar de talentaţi. de nivel international -
nu poate face singur un spectacol decât întâmplător. cu 
chinuri inspăimântătoare. cu un consum de energie 
care ar fi mult mai necesar in actul artistic decât in 
dispute fără noimă. care adesea distrug şi sufletele. şi 
relaţiile dintre oameni. 

Aceste precare condiţii tehnice alterează şi 
mentalitatea oamenilor. Chiar şi un director plin de 
bunăvoinţă, de dorinţa de a realiza un spectacol şi 
care a făcut imposibilul pentru aceasta. afirma: 
.. Suntem săraci. asta e condiţia noastră. nu putem fi 
mai mult. aşa s-a făcut şi acum douăzeci de ani". 
Refugierea intr-un asemenea mod de a gândi duce la 
blocaj. Mi se spune: .. Da. o să aduc reflectoarele acelea 
la toamnă", dar .. la toamnă" spectacolul meu nu va 
mai fi. el are parte de utilajele care există acum. Iar 
acestea sunt depăşite. Înţeleg că nu se poate face totul 
intr-o clipă şi că moştenirea - cum se spune - e grea: 
dar cu pasiune. devotament. energie, cu nebunie chiar. 
lucrurile se pot rezolva. Şi o dau ca exemplu pe 
Valeria Seciu. in al cărei demers artistic - mă refer la 
ea ca directoare a Teatrului Levant - la inceput n-am 
prea crezut. nu mi-am imaginat că se va descurca. 

Un prieten venit din Germania. actorul Emerich 
Schăffer. imi spunea nu demult: .. În Germania se face .._. teatru cu tehnică, dar nu cu suflet. şi spectacolele sunt ......... 
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foarte bune numai acolo unde oamenii se adună dintr-o 
pasiune comună". Spunea asta în legătură cu 
Pelicanul. care se joacă la Dalles. Conditiile în care 
s-a realizat acest spatiu au fost atât de dificile încât 
multi dintre noi au fost pe punctul de a claca. Este un 
spectacol a cărui mişcare scenică era gata încă de 
anul trecut. dar apoi a trebuit să fie reluat într-un alt 
spatiu. Aşadar. totul s-a petrecut exact invers: mai întâi 
am avut spectacolul iar apoi. încet-încet. în etape 
uneori distrugătoare pentru nervii noştri. am obtinut 
fiecare obiect. fiecare reflector. fiecare lucru care s-a 
făcut în nopti de muncă împreună cu copii. cu oameni 
care au vrut să ne ajute fără bani. din prietenie sau 
dragoste. Dl. George Banu a venit. a văzut spatiul. i-a 
plăcut foarte mult şi a spus: ,.Cătălina. să nu cumva 
să schimbi un centimetru din ce aii" Am râs. pentru că 
fiecare centimetru ne-a costat nopti de nebunie ca să 
arate în felul acesta. Dacă am fi functionat într-un 
sistem în care un teatru particular. cum e acesta. ar fi 
fost subventionat sau ajutat în vreun fel. lucrurile ar fi 
mers mult mai repede. 

Aici, la Levant. sunt implicată numai cu spectacolele 
mele şi. în ceea ce mă priveşte. prefer o asemenea 
colaborare liberă. Am refuzat toate posturile de director 
de teatru care mi s-au oferit şi mi se oferă în 
continuare. pentru că nu doresc să fiu functionarul unui 
sistem atât de nesigur cum este cel teatral în acest 
moment. Nu sunt împotriva faptului că oamenii au un 
fel de protectie socială. că sunt pensionari pe viată. Pe 
de o parte. e un lucru bun care ne-a rămas din 
.. perioada socialistă"; dar. pe de altă parte. e rău. 
deoarece competitia. care. în cele din urmă. impune 
valoarea. este mai slabă. Există doar câtiva oameni 
care vor să facă într-adevăr ceva. dincolo de conditii: 
in rest. toată lumea e foarte liniştită şi se refugiază in 
aceeaşi apă căldută a conformismului şi a clişeelor de 
tipul: ,.asta·i situatia. nu putem face mai mult. suntem 
săraci." Posturile de director de teatru au devenit la fel 
de sigure ca şi posturile din Ministerul Culturii şi 
depind unele de altele. In acest tangaj politic. artistul 
n·are decât o şansă: aceea de a fi el însuşi. cu arta 
·lui. Nu ·vreau să spun cu meseria lui. deşi termenul 
.. meserie" e inclus in cel de artă şi nu e deloc 

peiorativ. Şi tocmai această ,.meserie" trebuie 
recucerită. E nevoie de profesionalism. dincolo de care. 
desigur. se poate face şi artă. Însă fără siguranta 
profesionistului nu se poate face nimic. 

3. Da. dar nu din motive tehnice. Mi s-a oprit 
reprezentarea spectacolului Visul ... la .. Bulandra". Au 
fost mai multe cauze. dar nu doresc să le amintesc. 

GELU COLCEAG: 
"Cred că unui creator îi trebuie în 

primul rând condiţii materiale decente" 

1. In primul rând sunt dificultăti de ordin financiar. 
Eu. când lucrez la un spectacol. nu mai fac altceva. 
Dar ca să nu mai fac altceva trebuie să am bani de 
ajuns. măcar ca să pot trăi în mod decent. Felul în 
care sunt plătiti regizorii. fie că sunt angajati sau sunt 
colaboratori. este absolut jenant. 

A doua problemă este tot de ordin financiar. Mă 
refer la modul în care sunt plătiti actorii. ale căror 
lefuri sunt sub orice limită. Din acest motiv. nici ei nu 
se pot ocupa numai de spectacolul în care joacă şi 
sunt obligati să caute tot felul de solutii ca să poată 
supravietui. 

Nu aş putea să mă plâng de conditii de ordin 
material in ceea ce priveşte realizarea unui spectacol. 
Nu am avut niciodată vreo barieră financiară din 
partea directorilor. E adevărat că încă nu sunt în faza 
în care să cheltuiesc prea multi bani ... 

Ceea ce împiedică realizarea optimă a unei opere 
teatrale este structura administrativă. Şi constat cu 
regret că aceasta nu mai poate fi schimbată. în ciuda 
protestelor şi a evidentelor. Tec:xtrele noastre func
tionează ca acum 40 de ani. Repetitiile sunt cum sunt, 
actorii au spectacole seara; deci nu ai echipa la 
dispozitie o perioadă de timp în care să nu mai facă 
altceva. Trebuie să faci distributii în care să tii cont 
de spectacolele paralele, dacă nimereşti la un teatru cu 
două săli. ceea ce iti pune oprelişti. Nu e posibil să-ti 
formezi distributia potrivită textului. ci trebuie să cauti 
un text potrivit grupului de actori pe care îl ai la 



îndemână in teatrul respectiv. Normal ar fi să existe 
contracte pe spectacol şi pe timpul cât se joacă acel 
spectacol. Asta ar putea inlesni formarea de echipe 
independente. 

In al treilea rând se pune problema dotărilor 
tehnice. Teatrele noastre au rămas foarte mult in urmă. 
Dispozitivele de sunet şi lumină sunt într-o situalie 
catastrofală, în majoritatea teatrelor. Am făcut 
spectacole la .. Bulandra", la .. Creangă", la Odeon, la 
.. Nottara" şi cunosc situaţia. Orga de lumini de la sala 
Grădina Icoanei ar putea figura într-un muzeu de 
antichităţii Peste tot in lume se lucrează cu orgi 
computerizata. cu cartele. care îţi deschid posibilităli 
mult mai variate de a lucra cu sunetul şi lumina - şi 
care economisesc timpul. Nu te chinuieşti trei zile să 
obţii un efect. il ai în cinci minute. Această pierdere de 
vreme te blochează la un moment dat şi. din cauza 
asta. de multe ori renunţi. Nemaivorbind de tot felul de 
aparate pentru efecte speciale (fum, quarz ... ), care există 
peste tot in lume: chiar şi aproape de noi. Nu dau 
exemple, ca să nu fiu .. interpretat" politic! Noi ne 
pierdem timpul să cârpim un microfon. un difuzor sau 
un proiector. Asta irită şi creează tensiuni deloc propice 
actului artistic. 

2. Aceleaşi. S-a schimbat un singur lucru: inainte de 
'89 existau mai puţine tentaţii de a câştiga bani. iar 
actorii şi regizorii stăteau mai mult în teatru. Acum -
ceea ce nu e deloc o nenorocire. dimpotrivă - sunt şi 
alte posibilităţi de a-fi completa sumele necesare 
p�ntru existenţă; dar acest lucru ne risipeşte. 

3. Nu mi s-a întâmplat să fiu nevoit să mă opresc. 
Dar să nu iasă cum vreau. da. Pot să spun că la toate 
spectacolele a existat un procent. mai mare sau mai 
mic, de lucruri care nu au ieşit cum am vrut, din 
motive extraartistice. 

VICTOR IOAN FRUNZĂ: 
"Dificultatea majoră este personalizarea 

relatiilor din teatru" 

1. O primă dificultate cu care, la noi, au de luptat 
nu numai regizorii. ci şi teatrele. în general. constă în 
faptul că relaţiile din teatru nu sunt profesionalizata, ci 
personalizata. Au o componentă emoţională puternică şi, 
din cauza aceasta. apar foarte multe disfuncţionalităţi. 
La început, toată lumea este prietenă, echipele sunt 
extraordinar de solidare, dar, la un moment dat, 
intervine un declic care face ca aceste echipe să se 
spulbere. Dacă relaţiile ar fine mai mult de 
componenta carteziană a meseriei. dacă nu s-ar baza 
pe simpatii şi antipatii ... şi dacă s-ar lucra conform 
deontologiei. cred că lucrurile ar merge mai bine. 

Altă dificultate este organizarea catastrofală a 
instituţiilor teatrale. Şi spun asta cu toată răspunderea, 
deoarece ştiu cam tot ce se întâmplă în mare parte din 
teatre. Vă dau un singur exemplu: toată lumea se 
plânge că nu avem bani pentru teatru. Toţi au această 
marotă. agită acest clişeu. Dar nu putem spune acest 
lucru atâta vreme cât instituţiile teatrale din România, 
aceşti mastodonli cu structuri osificate, îşi permit să 
fină actori care nu joacă nimic câte cinci-şase ani şi 
să le plătească salarii bune. Acelaşi lucru se întâmplă 
şi cu regizori sau scenografi. 

Există, apoi. situaţii in care propunerile teatrale sunt 
puse în mişcare fără o expertiză prealabilă. Sigur că în 
orice proiect se află o marjă de necunoscut, dar acest 
procent de eroare poate fi restrâns. La noi este foarte 
uşor să aduci un proiect intr-un teatru profesionist, cu 
ateliere. deviz. cu sume considerabile. Foarte pulini 
întreabă: .. Care este conceplia regizorală, scenografică? 
Ce vrem să spunem cu asta? Ce şanse avem? Cine 
este acela care pune în scenă? Ce curriculum vitae 
are?" Lucrurile. din perspectiva asta, stau destul de 
bine pentru incompetenfi şi destul de prost pentru cei 
competenţi. care de multe ori nu mai au loc pe scenă. 

La nivelul atelierelor se promovează o formă de 
populism: se vehiculează clişee de genul: .. Avem nişte 
tâmplari exceplionali: e adevărat că sunt beţivi. dar 
sunt excepfionali". Ca regizor, însă. n-ai ce să faci cu 
ei: fie că nu pot. fie că nu ştiu, fie că sunt leneşi. Şi 
asta provoacă întârzieri. 

2-3. Oho. cum să nu! Am avut până acum - şi 
inainte, şi după '89 - cam cinci-şase spectacole care nu 
s-au jucat din motive extraartistice: nimicnicia 
omenească, cenzura care funcţiona... Culmea e că mi 
s-au oprit mai multe după '891 Ceea ce demonstrează 
că atunci cunoşteam cât de cât codul cu care puteam 
să operăm şi să ne mai strecurăm, totuşi: acum devine 
din ce în ce mai dificil să facem acest lucru. Nu ştiu 
dacă e cenzură. pentru că atunci aş putea să găsesc o 
logică în asta. E pur şi simplu o deraiere de sens care 
face ca lucrurile să devină ilogice. Şi asta e mai rău 
decât dacă ar fi cenzură. 
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ALEXANDRU DARlE: 
"Ne zbatem într-o legislaţie confuză şi 
aberantă" 

l. In primul rând este vorba de dotarea extrem de 
precară a teatrelor. în general; nu mă refer numai la 
.. Bulandra ... care. să sperăm. va avea şansa. datorită 
Festivalului Uniunii Teatrelor Europene. să primească 
nişte fonduri cu care să putem moderniza sălile. 

In ceea ce priveşte instalaţiile electrice. vă dau un 
singur exemplu: la sala de la Grădina Icoanei este o 
orgă de lumini unică in România. Datează de prin 1950 
şi reproduce un model din '30. absolut netranzistorizat. 
manual. cu· roţi de fier. Instalaţiile de sunet sunt 
extrem de proaste. moştenite din .. epoca de aur .. , iar 
puţinele modernizări se fac foarte greu. 

In al doilea rând. deşi nu sunt director de teatru, 
mă izbesc de legislaţia în domeniul financiar. care este 
învechită. Există unele legi care datează de pe vremea 
lui Ceauşescu. şi altele care s-au schimbat fără să fie 
întrebate organismele de specialitate. de la UNITER la 
teatrele însele. Asta înseamnă că avem dificultăţi 
atunci când trebuie să plătim colaboratorii: muzica de 
scenă. traducerea. Tarifele. rămase de pe vremuri. sunt 
mizerabile. Sau, cum s-a întâmplat. au fost mărite 
de cineva din Ministerul Finanţelor în sensul că, 
pentru un rol principal. s-a sărit de la 3 000 de lei. 
cât era în epoca lui Ceauşescu. la fabuloasa sumă de 
12 000 de lei impozabili; iar pentru o figuratie, de la 
150 la 3 000 de lei impozabilil In timp ce un tehnician 
foarte bine pregătit - un director de scenă. un regizor 
de culise. cum se numeşte la noi - primeşte la Milano, 
la Piccolo Teatro, în jur de 300 000 de lire italiene pe 
zi ... Sigur, se va spune că baremul salariilor în 
general este cel care este, dar, atâta vreme cât o 
femeie de serviciu de la un magazin particular 
primeşte de patru ori leafa unui actor. a unei vedete a 
teatrului sau filmului românesc, mi se pare penibil. 
Astea sunt lucruri care. deşi nu se .. văd .. . se 
repercutează direct asupra creaţiei teatrale. 

Ceea ce mi se pare cel mai grav este imposi
bilitatea directorilor de teatru de a dispune la vreme 
de suma pe care, în mod normal. ar trebui să o aibă 
la începutul anului - lucru care nu se întâmplă 
nicăieri în lume. din Ungaria şi din Rusia, până-n 
Occident. Plus departajarea obligatorie în bani de 
investiţii, bani de salarii. bani de producţie. plus faptul 
că nu se pot cumpăra obiecte de recuzită cu bani· 
gheaţă decât până la 250 000 de lei ... Şi asta, în 
condiţiile unei economii .. duble .. . de stat şi particulară! 

Avem o Curte de conturi. care este un fel de poliţie 
politică şi care nu face altceva decât să caute nod în 
papură, în ·loc să încurajeze iniţiativele. Dacă directorul 

vrea să facă o investiţie mare în teatru, se consideră 
asta o risipă. pentru că ei trăiesc în continuare cu 
vechea mentalitate după care un contabil-şef, cu cât 
face mai multe economii şi prezintă la sfârşitul anului 
o sumă de bani care reintră în bugetul statului. cu 
atât e mai valoros. 

Apoi, mai e o lege aberantă. In cazul turneelor în 
străinătate. deşi banii sunt ai teatrului sau ai 
festivalului ori producătorului care invită spectacolul. 
Ministerul Culturii impune baremuri de diurnă conform 
unor tabele prin care demnitarii au întotdeauna statut 
privilegiat. iar muritorii de rând. printre care şi actorii. 
regizorii. trebuie să nu ia mai mult de X dolari pe zi; 
cât stabileşte Ministerul Culturii. In schimb, atunci 
când un teatru are un contract prin care i se oferă 
doar masă şi cazare. acelaşi minister acordă diurnă 
numai cu rugăminţi, intervenţii şi o întreagă birocraţie. 
Apoi. există uneori onorarii pe care festivalul sau 
organismul care finanţează turneul le acordă teatrului. 
In mod normal. aceşti bani ar putea fi folosiţi pentru 
dotări pe care teatrul nu le poate achiziţiona altfel. Or. 
sumele nu pot fi utilizate. după lege, decât sub formă 
de diurne în cazul altor deplasări în străinătate: altfel. 
la sfârşitul anului. sunt preluate de bugetul statului. E 
un fel de iobăgie perpetuă ... 

In fine. sistemul de impozitare. atât de dur, pe 
salarii mi se pare un lucru jenant şi care creează 
probleme în producţie. De multe ori pleacă din teatru 
oameni foarte buni - mă refer în special la tehnicieni 
- pentru că la o firmă sau la un magazinaş sunt 
plătiţi de zece ori mai bine. Dacă salariile nu pot 
creşte. s-ar putea diminua ,impozitele. avându-se în 
vedere că prestăm o muncă neprofitabilă. cu caracter 
cultural: nu pr oducem şi nu vindem nimic în 
străinătate, în afară de artă. Iar teatrul este unul 
dintre puţinele domenii care schimbă imaginea 
României în lume. Acestea sunt nişte sechele. Poate că 
există oameni care doresc să schimbe lucrurile astea -
nu ştiu la ce nivel -, însă durează foarte mult şi. în 
ideea că avem probleme mai importante, acestea sunt 
pur şi simplu uitate. Drept care. ne zbatem într-o 
legislaţie confuză şi aberantă. 

2. Inainte de '89 era o catastrofă: nu aveai 
libertatea să faci spectacole cum voiai. nu exista 
posibilitatea să lucrezi sau să faci turnee în 
străinătate. 

Eu. dacă nu aş fi făcut şi nu aş face în continuare 
spectac.ole şi în străinătate. din salariul pe care-1 
primesc la .. Bulandra .. nu aş putea trăi. Şi în situaţia 
asta se află toată lumea, de la director la ultimul 
maşinist. Nu e vorba că cineva nu ar vrea să-mi dea 
mai mult. nu există posibilitatea. Diurna de deplasare 
în ţară e de vreo 5 000 de lei: cu ei nu cumperi decât 
o bere. Din cauza asta teatrele nu pot face turnee. Şi 
au fost câteva festivaluri. anul acesta. care s-au 



supărat că .. Bulandra" nu a venit: spre exemplu. cel 
de la Braşov, unde trebuia să mergem cu Poveste de 
iarnă. Nu ne-am dus pentru că nu ne-am putut 
acoperi cheltuielile de producţie. Alte teatre au găsit, 
poate. sponsori. Noi, având atât deplasarea la Paris 
(pentru că Primăria nu ne-a dat nimic), cât şi turneul 
in Japonia (pentru care era cât pe-aci să plătim vizele, 
adică vreo trei milioane de lei) ... 

3. Nu. Dar. de cele mai multe ori. asta presupune 
un efort de imaginaţie extraordinar din partea tuturor. 

Totuşi. dacă imi aduc bine aminte. o singură dată 
la Oradea. inainte de '89. pur şi simplu s-a tăiat 
curentul in mijlocul spectacolului - a fost un moment 
destul de neplăcut. 

Dar să nu ne uităm numai la ceea ce se întâmplă 
pe scenă. In orice teatru din România totul arată 
decrepit şi mizerabil. Am lucrat la Opera Română. Este 
o clădire într-un grad avansat de distrugere. cu toate 
eforturile care se fac. Vorbesc despre lucruri simple -
cum arată toaletele, cabinele. De multă vreme teatrele 
nu mai cumpără farduri. Actorii şi le procură singuri. 
S-a ajuns ca pe vremuri. în anii '20, când actriţele îşi 
găseau câte un .. sponsor" particular care le făcea 
rochiile. 

Teatrul .. Bulandra" este una dintre cele mai 
importante companii de teatru europene, singura din 
România care face parte din Uniunea Teatrelor 

Europene. Aici ar trebui să fie un paradis. Un actor 
sau un regizor intrat aici ar trebui să aibă măcar 
banii cu care să-şi poată menţine un standard de viaţă 
decent. Poate că există persoane care ne judecă pentru 
că unii dintre noi avem maşină, dar aceste lucruri sunt 
obţinute fie printr-un efort extraordinar. fie printr-o 
întâmplare fericită - de pildă, Marcel lureş a avut 
şansa să facă un film în străinătate. Sunt însă şi 
actori care n-au angajamente. mor de foame. nu au 
ajutor de şomaj. Am lucrat cu un tehnician particular 
căruia. pentru primele zece spectacole, i-am găsit un 
sponsor care să-i plătească fabuloasa sumă de 10 000 
de lei pe spectacol. ca să vină cu materialele 
necesare. Acum nu-l mai putem plăti şi nu avem 
efectul pirotehnic care ne trebuie! Legea nu-ţi dă voie 
să faci un contract cu pirotehnicianul X. care 
furnizează materialul Y. cu suma de .. atâta pe seară". 
Nu se poate. pentru că nu are firmă. Şi atunci trebuie 
trecut in hârtii ca figurant. ca să poată să-şi ia banii. 
Şi. in timp ce pentru noi funcţionează aceste legi 
oribile, la nivel naţional se produc potlogării de 
miliarde de lei care. cu o simplă semnătură, intră 
dintr-un buzunar în altul. fără ca nimeni să facă nimic 
pentru a opri asta. Aici este tragedia, după părerea 
mea. 

1. Care au lost dlllca116tlle trecerii de la examenele din institut la 
lucral pe o scen6 proleslolllst6? 

2. Care a lost atitadlaea trupei prolesloniste lată de dumneavoastră. 
ca t6n6r regizor? 

3. Care 1n111t problemele extraartistice cu care aveti de luptat pentru 
montarea unui spectacol? 

FELIX ALEXA: 
"Aceste probleme riscă uneori să sufoce 
dezastruos partea artistică a specta
colului" 

1. Eu am trecut de la o extremă la alta în cel mai 
concret sens: de la scena Casandrei, care este una 
dintre cele mai mici din ţară. la scena mare a 
Teatrului Naţional. cea mai mare din ţară. Nu ştiu dacă 
am întâmpinat mari greutăţi. A fost o perioadă de 
adaptare la noi spaţii - şi la propriu, şi la figurat. 
Pentru că la Naţional totul se dimensionează în funcţie 
de acel hău care este scena. Probleme artistice nu am 
avut. Dimpotrivă. m-a incitat foarte mult trecerea de la 
o scenă de buzunar la o scenă atât de amplă. pe care 
.. desfăşurarea de trupe" însemna foarte mult. 

2. A fost o mare surpriză şi pentru mine. şi pentru 
ei. După prima săptămână de tatonări reciproce. ne-am 
Inteles excelent. Şi am lucrat cu o echipă foarte 

numeroasă. A fost unul dintre momentele importante 
pentru mine ca. la inceput de drum. douăzeci de actori 
ai Naţionalului să-mi fie alături. 

3. Principalele greutăţi mi se par într-adevăr de 
ordin extraartistic: de producţie, de organizare. Acestea 
sunt foarte mari şi există în toate teatrele, cel puţin 
in cele în care am lucrat eu. Mi se pare o problemă 
majoră a teatrului românesc faptul că, deşi şi-a găsit 
un drum artistic, nu reuşeşte să-I găsească pe cel 
organizatoric. administrativ. Aceste probleme riscă să 
devină uneori atât de importante încât sufocă pur şi 
simplu partea artistică a spectacolului. Mă refer la 
relaţia regizor-actori. Aceştia repetă într-o atmosferă 
tensionată, pentru că. spre exemplu. depind de decor 
şi de costume, care nu sunt gata: şi toate termenele 
pentru premieră sunt date peste cap din acest 
motiv. Iar întârzierile se referă la săptămâni şi luni. 
nu la zile. E o situaţie. după părerea mea. semi
dezastruoasă . 
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